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 امكانات التنمية الريفية المستدامة في قضاءي ابي الخصيب والزبير )دراسة مقارنة(

 المستخلص

 
اصبحت مشكلة الفقر في الريف وانعكاساته محل جدل فيما بين المختصين والمهتمين ذلك لتأثيرها السلبي      

وعلى الريف بصورة عامة, ومن هنا جاءت هذه الدراسة لتسليط الضوء على اهم على المجتمع الريفي 
العوامل الطبيعية والبشرية في ريف قضائي ابي الخصيب والزبير والتي يمكن استثمارها لتطوير الريف كون 

ح , اضافة العوامل الجغرافية تعد الاساس في عملية التنمية في اية منطقة اذا ما تم استثمارها بالشكل الصحي
الى الكشف عن الواقع التنموي ومشكلات التنمية الريفية في منطقة الدراسة من اجل معرفة مدى النقص 
الحاصل في الخدمات المقدمة لسكان الريف وتوفير النقص في هذه الخدمات  ووضع الحلول لمشكلات التنمية 

ي جاءت بها الدراسة, واخيرا جاءت الدراسة التي تعاني منها منطقة الدراسة اذا ما تم الاخذ بالتوصيات الت
 .      2026مشيرة الى الافاق المستقبلية في منطقة الدراسة لسنة 
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     Poverty and its reflections in rural areas is a heated debate among specialists because 

of its negative impact on the rural society and the countryside in general. This study 

sheds lights on the most important natural and human factors in the two districts of Abo 

Alkhaseeb and Az-zubair which can be invested to develop the countryside, for the 

geographical factors are considered as the basis in the development of any region, if they 

are invested in a good way. Furthermore, the study aims at uncovering the reality of 

development and its problems in rural regions under study, in order to identify the          

  shortage of services introduced to the residents of    the countryside. Solutions of the 

problems of development that the study area undergoes                                                         

         



 


